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با یکدیگر دست به 

هرکاری می زنند. ازجمله 
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حالا باید ۳ انــدوه دیگر را 
بگذاریم کنــار اندوه های 
رسوب شــده ذهنمــان؛ 
۳ انــدوه و ۳ تصویر دیگر 
از ۳تــن از اهالی پــاوه و 
کرمانشــاه. مختار، یاسین 
و بلال، ۳جوان غیور کردی 
بودنــد که همان طور که همیشــه 
گفته انــد و شــنیده ایم و حــس 
کرده ایم، دلشان برای ذره ذره این 
خاک می تپید و درنهایت جانشان 
را برای همین سرزمین گذاشتند. 
مختار خندانی نوســود، از اعضای 
ســخن گوی  و  هیئت مؤســس 
انجمــن محیط زیســتی ژیوای، 
یاسین کریمی، عضو کمیته عملیاتی 
این انجمن و بلال امینی، از نیروهای 
مردمی اهل کرمانشاه بودند که به 
دنبال آتش سوزی ای که در بوزین 
و مرخیل رخ داد، بــه این منطقه 
رفتند. آن طور که بیشــتر رسانه ها 
و خبرگزاری ها بیــان کرده اند، هر 
۳ آن ها هنگام خاموش کردن آتش 
در مراتــع پاوه در آتــش محاصره 
شــدند و جان باختند. با این حال، 
برخی منابع دیگر مثل خبرگزاری 
مهر به نکتــه دیگری هم اشــاره 
کرده انــد. مهر به نقــل از فرمانده 
یگان محیط زیســت کشور، نوشته 
است: «هنوز مقامات محلی تأیید 
نکرده اند که این ۳نفــر که ناپدید 
شده اند، در جریان مهار آتش جان 
خود را بر اثر ســوختگی از دســت 

داده اند یا انفجار مین.» 
  آتشی که از زیر خاکستر سر برآورد

نخستین بار پنجشنبه پنجم تیرماه 
بود کــه آتش در منطقــه بوزین و 
مرخیل شعله ور شد و تا شنبه هفته 
جاری به صورت حدودی مهار شد، 
اما دوباره از صبح یکشــنبه هشتم 
تیرماه آتش زبانه کشــید. به گفته 

پرویــز ایده پور، فرمانــدار پاوه، بر 
اســاس برآورد های اولیه، تاکنون 
بیشــتر از ۵۰۰هکتــار از مراتع و 
جنگل های این منطقــه در آتش 
سوخته است. بوزین و مرخیل که 
در منطقــه صفر مــرزی در بخش 
باینگان واقع شــده است، بیشتر از 
۲۳هزار هکتار مســاحت دارد و به 
دلیل ارزشمندی گونه های جانوری 
و پوشــش گیاهی به خصوص گونه 
«شوکا» در ســال۱۳۷۴ به عنوان 
منطقه تیراندازی و شکار ممنوع و 
۴سال بعد از آن هم به عنوان منطقه 
حفاظت شده اعلام شده است. جلیل 

بالایی، مدیــرکل مدیریت بحران 
استانداری کرمانشــاه، درباره این 
حادثه گفته است: «این افراد عصر 
امروز هنــگام خاموش کردن آتش 
در محاصره گرفتار شدند و به علت 
وزش باد شــدید نتوانســتند جان 
خــود را از مهلکه نجــات دهند.» 
فریدون یاوری،مدیرکل حفاظت از  
محیط زیست استان کرمانشاه نیز 
در این باره گفت: «صعب العبور بودن 
و مین گذاری در این منطقه مرزی 
ایجاب می کند که آتش ســوزی با 
کمک هواپیما یــا بالگرد آب پاش 
خامــوش شــود، اما ظاهــرا اصلا 

چنیــن موضوعــی در حفاظت از 
محیط زیست ما جایگاهی ندارد.» 
جلیل بالایی، مدیــرکل مدیریت 
بحران اســتانداری کرمانشاه، نیز 
به این موضوع اشــاره کرد و گفت 
که این منطقه صعب العبور اســت 
و متأسفانه امکان پرواز بالگرد هم 
وجود نــدارد. او همچنین گفت که 
این منطقه مرزی، خالی از ســکنه 

و پوشش گیاهی آن مرتعی است. 
  مردم کرد در ســوگ مختار و بلال

و یاسین 
بعد از اینکــه عکس ایــن ۳فعال 
محیط زیستی که راسخ به دوربین 

زل زده بودنــد، در فضای مجازی 
در معرض دید مــردم قرار گرفت، 
عکس های اســتقبال مردم پاوه از 
بازگشــت پیکر این ۳تــن بود که 
دست به دســت می چرخید. پیکر 
هر ۳ آن ها یکشنبه شــب به شهر 
پاوه رســید و مردم هم (عده ای با 
ماســک و عده ای بدون ماسک!) با 
در دســت گرفتن عکس های آن ها 
و جملاتــی که بــا زبان کــردی و 
آمیخته با عشق برایشــان نوشته 
بودند، به احترام آن ها پیکرهایشان 
را بدرقه کردند و برایشــان شــعار 
«شهید نمی میرد» سر دادند. ظاهرا 

در جریان ایــن حادثه چندتن هم 
مجــروح و زخمی شــده اند.  خبر 
آتش سوزی پاوه و در سوگ نشستن 
برای بلال و یاسین و مختار دوباره 
تصویر البرز را پیش چشم خیلی ها 
آورد. البرزی که حدود ۴هفته پیش 
در آتش ســوزی های جنگل های 
زاگرس محاصره شــد و بعد از آن 
تصویر پیکر و سر و صورت ملتهب 
و سرخش در دست مردم چرخید 
و البته جمله ای که در آن شــرایط 
ســخت گفته بود؛ که اگــر دوباره 
آتش سوزی شود، دوباره می روم و 
دوباره خاموشش می کنم. این عزم و 
اراده و قدرت تحسین مردم را هم به 
دنبال داشت. واکنش ها حالا دوباره 
شروع شده اســت. کاربری نوشته 
بود: « خاک را سبز می خواستند» 
و دیگری گفته بود: «ای کاش موقع 
تصویب بودجه، محیط زیست جزو 
اولویت ها بود و پول صرف نگهداری 
اون می شــد تا این همه حادثه به 
دلیل نبود امکانات و تجهیزات اتفاق 
نیفته.» یک نفر دیگر هم یادی کرده 
بود از رئیس ســازمان حفاظت از 
محیط زیست که چندوقت پیش در 
جریان آتش ســوزی های دنباله دار 
گفته بــود آتش ســوزی در همه 
جای دنیــا طبیعی اســت و نباید 
بزرگ نمایی کــرد: «اون آقایی که 
گفته بود آتش سوزی طبیعیه، الان 
کجاست دقیقا؟ دقیقا کجاست؟» 
در این میان آناهیتا همتی، بازیگر 
ســینما و تلویزیون، نیز با هشتگ

 #شهیدان_ســبز_پاوه، یــاد 
آن هــا را گرامــی داشــت. محمد 
درویش، کنشــگر محیط زیست، 
با انتشــار عکس مختار  در صفحه 
اینســتاگرامش از او یــاد کــرد و 
نوشــت: «مختار و ۲یار فداکارش 
نتوانســتند دوری البــرز را تحمل 
کنند و رفتند پیش شریف باجور و 

یاران سوخته اش.»
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بعضى ها هميشه در اوج اند. وقتى 
ميانه ميدان و اوج كار حرفه اى شان 
اســت، بهترين نوع خود هستند. 
وقتــى بــه حاشــيه مى رونــد، 
غليظ ترين حواشــى را مى سازند. 
وقتى دعوا مى كنند، جنگى ترين 
هســتند و وقتى دنبال عدالت اند، 
منصف تريــن. در ميان ايــن «بعضى ها»، 
بعضى ها هســتند كه حتى وقتــى از دور 
خارج مى شوند و نيستند و طبق اصول كنار 
گود بودن نبايد ديده شوند، آن قدر سايه 
سنگينى دارند كه باز هم ديده 
مى شوند؛ پررنــــگ تر 
و جــذاب تـــر از 
آدم هــاى ميانــه 
گود. بعضى ها اين 
شــكلى اند؛ مثل 

على كريمى.
حــالا خبرى 
كــه  آمــده 
علـى كريمى 
ت  عــــو د
مهران مديرى 
را براى حضور 
برنامــه  در 
دورهمى رد كرده 
است. اول اينكه تنظيم اين 

خبر كمى با شــيطنت همراه بوده، چون 
دعوت مســتقيم و رســمى وجود نداشته 
اســت و طبق معمول دورهمــى وقتى نام 
كســى مى آيد، مديرى او را دعوت مى كند 
و ماجراى دعوت علــى كريمى هم همين 
بوده است؛ اما تيتر «كريمى دعوت مديرى 
براى حضور در دورهمى را رد كرد» از يك 
سو براى بعضى رسانه ها جذابيتى دارد كه 
به توضيح اصل ماجرا نمى ارزد و از ســوى 
ديگر  كريمى هم كه اصول مصاحبه را خوب 
بلد اســت و بموقع حرف زدنش را هم زيبا 
انجام مى دهد، در ادامه اضافه كرده اســت 
كه شــنيده ام دورهمى سانســور مى شود 
و خود آقاى مديرى هم ايــن را گفته اند و 
اگر دورهمى زنده باشد، من در يك برنامه 
زنده روبه روى مردم حاضر مى شوم. اشاره 
كريمــى به بخشــى از اســتندآپ مهران 
مديرى در يكى از برنامه هاست كه گفته بود 
دورهمى به علل مختلفى سانسور مى شود و 
مثال هايى كه آورد، اتفاقاتى درباره پوشش 
تماشــاچيان برنامــه بود، نــه حرف هاى 

ميهمانان برنامه كه سانسور مى شود.
على كريمى با دست گذاشــتن روى اين 
موضــوع، هم بــه ماجراى سانســورهاى 
دورهمى واكنش نشــان داده و هم با اعلام 
اينكه اگر اين برنامه زنده باشد در دورهمى 
حاضر خواهد شــد، فشــار افكار عمومى و 

طرف دارانش را از روى خود برداشته است.
آخرين حضور على كريمــى در تلويزيون 

2ســال قبل اتفــاق افتاد كــه جادوگر با 
حضور در برنامه نود و مناظره با ســاكت، 
يكى از اعضاى فدراســيون فوتبــال، از او، 
تاج، كفاشيان، فدراســيون فوتبال ايران و 
مديريت ورزشــى آن به شدت انتقاد كرد و 
يكى از داغ ترين و عجيب ترين برنامه هاى 
نود را ساخت. برنامه اى كه با جملات عجيب 
كريمى ماندگار شد؛ به خصوص اين جمله 
كه «تا شــماها در اين فوتبال هستيد، اين 

فوتبال روى خوش نخواهد ديد.» 
در ادامه اين 2سال و با گذر زمان، ديديم كه 
واقعا اتفاقات عجيبى افتاد و فوتبال ملى ما، 
چه در انتخاب ســرمربى تيم ملى و چه در 
حواشى رياست فدراسيون و چه فشارهاى 

بين المللى، روز خوش نديد.
 مِن مِن كردن و شكل لباس پوشيدن كريمى 
در برابر تســلط مديرمآبانه ساكت و كلام و 
آرامش ظاهرى او دست مايه بعضى مخالفان 
براى تمســخر كريمى شــد، امــا آخرين 
حضور كريمى پيــروزى او در اين مناظره
 بود. على كريمــى خلاف علــى دايى كه 
گفته ديگــر در تلويزيون حاضــر نخواهد 
شــد، تاكنون چنين چيــزى را نگفته، اما 
سوگيرى هاى او در شبكه هاى اجتماعى و 
مصاحبه هايش با ديگر رسانه ها نشان داده 
اســت كه حضورش در تلويزيون آن قدرها 
هم كم حاشــيه نخواهد بود. پس شايد نظر 
تلويزيون دربــاره او اين باشــد: «يا برنامه 

ضبطى يا هرگز!»
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تیغ و ترمه

خواننده

رضا یزدانی

آهنگ ساز

وحید مهراد

ترانه سرا

مهدی ایوبی

 نه  جادوگر   
به نمایش «مدیری»!

چرا علی کریمی 
شرکت در برنامه دورهمی را رد کرد؟

۱۳

ودیعه ۱۲میلیاردی
 یا خانه ۲۵متری؟

درباره  حاشیه های ساخت خانه های ۲۵متری در 
شهری که خانه هایی با ودیعه میلیاردی دارد

چند روزی است که خبر خانه های ۲۵متری در فضای 
مجازی منتشر شده و واکنش های زیادی به دنبال داشته 
است. طرح ساخت خانه های ۲۵ تا ۴۰متری اواخر سال 
گذشته در مجلس مطرح شده بود و سرانجام شهرداری 
و وزارت کشور با آن موافقت کردند. این طرح هم طوری 
نبوده که یک نفر بیاید و چنین پیشنهادی بدهد و بعد بگوید 
شهرداری اگر توی حالش بود، چنین خانه هایی بسازد تا 
مردم هم اگر دوست داشتند برای مثلا خانه چندمشان یک 
خانه ۲۵متری زاپاس هم داشته باشند، بلکه معاون معماری 
و شهرسازی شهرداری تهران آن را یک ضرورت بیان کرده که 
باید ایجاد شود، چون تعداد زیادی از مردم به آن ها نیاز دارند. 
در توجیه این نیاز هم گفته شده عده زیادی دانشجو در تهران 
هستند که شاید دلشان نخواهد بروند خوابگاه، به خصوص 
که این ها همان هایی هستند که همیشه در اتاقشان بوده اند 
و درنهایت موقع عیددیدنی به جمع خانواده پیوسته اند. 
تا اینجا احتمالا بگویید چقدر خوب و شیک و اصلا شبیه 
نیویورک! ولی یک نماینده مجلس در تکمیل این طرح تأکید 
کرده که از این خانه ها بسازیم، ولی به مجردها ندهیم! که 
احتمالا ذهنیت این نماینده مجلس از زندگی مشترک این 
است که زن و مرد هر روز صبح تا شب مجبورند بروند سرکار 
و فقط شب برمی گردند و می خوابند و یک جای خوابی باشد 
کافی  است، حالا اگر بچه ای هم داشتند، مجبورند بگذارند 
مهدکودک یا پیش مادربزرگش و جایی لازم ندارد! همان طور 
که من نویسنده در نوشتن خط به خط این طرح آرام و قرار 
ندارم، کاربران فضای مجازی هم بی واکنش نبوده اند. مثل 
کاربری که گفته بود: «مسئولی که سرویس بهداشتی 
خونه ش بیشتر از ۲۵متره برای مردم خونه ۲۵متری تجویز 
می کنه!» یا آن یکی که به موضوع خیلی فلسفی نگاه کرده 
بود: «این آپارتمان های ٢٥متری که می خوان بسازن، 
همون اتاقیه که باید بریم توش و بشینیم به کارای بدمون 
فکر کنیم.» یا کاربر دیگری که خیلی خوش بین بود: «خوبی 
خونه ٢٥متری اینه که نمی خواد از جات پاشی، هرچی 

می خوای دست دراز می کنی و برمی داری.»
در کنار این خبر، خبرهای دیگری از اجاره کانکس و پشت بام 
هم منتشر شده بود که جایگاه مردم را پایین تر آورده و نمک 
روی زخم قبلی می پاشیدند. هرچند که مدتی بعد فرماندار 
تهران این گزارش ها و خبرها را تکذیب کرد، از این ها بدتر، 
انتشار آگهی های اجاره و فروش خانه های لوکس و لاکچری 
بهترین نقاط تهران در دیوار بود. مثالش خانه ای در نیاوران 
که ودیعه اش ۱۲ میلیارد تومان بود و معلوم نیست چه کسی 
می تواند چنین خانه ای را اجاره کند. با این حال اگر همه 
جوانب را در نظر بگیریم، باز هم به حرف معاون معماری 
و شهرسازی شهرداری تهران می رسیم که گفته بود این 
موضوع یک ضرورت است، نه انتخاب. هرقدر هم به ساخت 
این خانه ها انتقاد داشته باشیم، وضعیت طوری است که 
خانواده های زیادی به همین خانه های کوچک نیاز دارند و 
عده زیادی هستند که توانایی پرداخت اجاره خانه مناسب 
خودشان را ندارند و چاره ای نداریم جز اینکه قبول کنیم در 
کشورمان یکی کانکس اجاره می کند و یکی خانه ای با ودیعه 

۱۲میلیاردی.

مهیار زاهد | مستندساز
@mahyar_zahed

من تلاش کردم آدم ها را راضی کنم. اعتراف می کنم که عمری نظر، توجه 
و رضایت آدم ها برای من بیش از هرچیز مهم بود. اما نشد. ناامید شدم. 
آدم ها هرگز راضی نمی شوند. این است که حالا به گربه ها رسیدگی 

می کنم، به کبوترها، به یاکریم ها. 
راضی اند و من حس می کنم تأثیری روی این کره خاکی دارم.

بهمن بابازاده | خبرنگار
@bahman_babazade

  #امید_حاجیلی اولین خواننده ای است که از امروز بلیت فروشی 
کنسرتش آغاز شد. دوران پسا #کرونا را با بلیت های ۲۶۵هزار تومانی 
آغاز می کنیم... خسارت این ۴ماه تعطیلی کنسرت از جیب مردم باید 

پرداخت شود ظاهرا...

عباس حسین نژاد | فعال توئیتری
@abbasagha

 رفتم بانک کشاورزی حساب باز کنم، پاکتی دادند که ببرم پست کنم به 
نشانی خودم، بعد که رسید، بیاورم بانک، بعد حساب باز کنم.

ممنونم از بانک  کشاورزی! مرسی که هستی!

 میلاد گودرزی | فعال توئیتری
@MiladGoodarzi_

بعداز اینکه توی روزای اخیر شهرداری تهران ستون های طبقه سوم ملک 
نهاد ریاست جمهوری در  #جماران رو تخریب کرد،رئیس جمهور نامه 
زده به وزیرکشور و گفته «از حقوق مردم دفاع شود!» یعنی محدودیت 
ارتفاعی محله جماران حذف بشه و «مردم» بتونن بیش از ۲طبقه بسازن!

۱۳۹۹ تـیـــر   ۱۰
۸ذی القعده ۱۴۴۱ 
شـــــماره ۳۱۳۹

۳شنبه

ژه
وی

ش 
زار

گ

ضرغامی در سودای ۱۴۰۰
تا ۳روز پیش احساس مســئولیت نمی کرد، اما دیروز احساس 
کرد. گفته است که سرباز نظام است و اگر احساس مسئولیت 
کند یا به او تکلیف شــود، برای انتخابات ریاســت جمهوری 
می آید. مشــابه این حرف را اطرافیان قالیبــاف هم درباره او و 
انتخابات ۱۴۰۰ زده انــد. کنش این ســال های اخیر عزت ا... 
ضرغامی، مدیرعامل اسبق سازمان صداوسیما، همواره شائبه 
انتخاباتی داشته است. حتی شائبه آمدنش برای انتخابات۹۶ 
هم مطرح بود که خــودش همان وقت تکذیــب می کرد، اما 
برخی اظهار نظرهــای متفاوتش که به دنبــال القای چهره ای 
منصف و در میانه ایســتاده و گاه حتی منتقــد از خودش دارد 
یا نقش میانجی ای که با میهمانی هــای معروف صبحانه برای 
خودش تعریف کــرده و از چهره های چپ و راســت، هنری و 
ســینمایی دعوت می کند، همه تا این لحظه شائبه ســاز بوده 
اســت؛ چهره ای که به هیچ عنوان حرف هایــش با عملکردش 

در صداوســیما هم ســو و هم خــوان 
نیســت. تعبیر «رســانه میلــی» از 
همان زمــان درباره صداوســیما باب

 شد.
ادامه ایــن گــزارش از روزنامه 
شرق را می توانید با اسکن بارکد 

بخوانید.

محمدناصر حق خواه
                                                                          Mn.haghkhah@shahraranews.ir

امین خسروشاهی | عکاس
@khosroshahiAmin

این ها عکس های نوستالژی دهه۶۰ یا پشت صحنه فیلم و سریال 
تلویزیون یا دورهمی های فامیلی تو باغ شوهرخاله و حتی تفریح مردم 
در تابستان۹۸ نیست. این ها عکس های جمعه همین هفته  است. پارک 
وکیل آباد  #مشهد. شهر در وضعیت قرمزه، یک دونه ماسک نمی بینی به 

صورت کوچیک و بزرگ. ترسناکه  #ویروس_کرونا.

داستان بلال، یاسین و مختار 
روایتی از فداکاری ۳ محیط بان برای خاموش شدن آتش جنگل های بوزین و مرخیل

فرانک باباپور

 محبوبه عظیم زاده
m.azimzadeh@shahraranews.ir

ميانه ميدان و اوج كار حرفه اى شان 
اســت، بهترين نوع خود هستند. 
وقتــى بــه حاشــيه مى رونــد، 
غليظ ترين حواشــى را مى سازند. 
وقتى دعوا مى كنند، جنگى ترين 
هســتند و وقتى دنبال عدالت اند، 
منصف تريــن. در ميان ايــن «بعضى ها»، 
بعضى ها هســتند كه حتى وقتــى از دور 
خارج مى شوند و نيستند و طبق اصول كنار 
گود بودن نبايد ديده شوند، آن قدر سايه 
سنگينى دارند كه باز هم ديده 
مى شوند؛ پررنــــگ تر 
و جــذاب تـــر از 
آدم هــاى ميانــه 
گود. بعضى ها اين 
شــكلى اند؛ مثل 

على كريمى.

دورهمى رد كرده 
است. اول اينكه تنظيم اين 

ی
گار

ه ن
شی

حا

به نمایش «مدیری»!
چرا علی کریمی 

شرکت در برنامه دورهمی را رد کرد؟


